

[Texte]

tered, we had asked that everyone in the territories be advised not to pick up anything that was likely to be suspicious, but to mark the place where such things were found and to advise the RCMP or officials of Indian Affairs and Northern Development as to their suspicions that something of this kind had been found.

• 1720

Certain finds were made by prospectors in the terrain because, as I mentioned earlier, this is an abnormally high-background uranium-type terrain. A great deal of prospecting work was being done in that part of Canada. In some instances prospectors were highly elated at having made a strike but the strike appeared to be something adhering to a piece of moss so their chagrin at this find in due course was understandable. In some instances some particles of the material were brought to our attention. We think that people who handled this material would not have been exposed to anything significant in these small particles at the time they were discovered.

**Mr. Lussier:** Thank you.

**The Chairman:** Thank you, Mr. Lussier. The Minister will have to leave by 5:30, so Mr. Munro.

**Mr. Munro:** Two short questions and a point of order. Do I understand the Department of National Defence did not participate at all in the second phase of this operation?

**Mr. Prince:** That is correct, sir. They did not wish to participate; they did not offer any air transport for us but said that if we got into difficulties to call on them. We did not call upon them.

**Mr. Munro:** So this TV performance that we saw was all the first phase, their performance, and the searches they carried out at your request and under your general direction were all phase 1.

**Mr. Prince:** That is correct.

**Mr. Munro:** Just as a matter of curiosity, were any new deposits of uranium or other valuable minerals discovered as a result of these inquiries, and who would be the beneficiary if there were?

**Mr. Prince:** I do not know of any discoveries of uranium. I would say that the terrain has received a great deal of close scrutiny and whether any benefits in the nature of discovery of resources resulted, I do not know. This may be within the terrain of the minister's department.

**Mr. Munro:** My point of order. Mr. Chairman, you did mention that we were confining ourselves to this particular operation which is strictly within the ambit of the Minister of Energy, Mines and Resources, as the minister responsible for AECS, and yet we get the minister giving us a lecture on the manner of conducting international relations and calling one of the members of Parliament to task for an alleged invasion into that particular area. Therefore, I feel that the minister ought to be informed that when we require lectures on the conduct of

[Traduction]

porter à notre attention la présence de tout objet suspect qu'ils auraient pu rencontrer, nous allions demander qu'on dise à tous les habitants des territoires de ne pas ramasser quelque chose d'apparence suspecte, mais d'indiquer l'endroit où l'on avait trouvé cette chose et d'en aviser la GRC ou les fonctionnaires du ministère des Affaires indiennes et du Nord.

Certains prospecteurs ont fait des découvertes sur le terrain, étant donné, comme je l'ai mentionné plus tôt, qu'il s'agit d'un sol à teneur en uranium anormalement élevée. On a effectué beaucoup de prospection dans cette région du Canada. Dans certains cas, des prospecteurs se sont réjouis, croyant avoir découvert quelque chose mais le minerai semblait adhérer à de la mousse, ce qui a entraîné une déception de leur part, ce qui est bien compréhensible. En certaines occasions, certaines particules du minerai ont été portées à notre attention. À notre avis, les gens qui ont manipulé ces morceaux de minerai lors de leur découverte, n'ont probablement pas été exposés à des niveaux de radiation significatifs, vu la petite dimension de ces particules.

**M. Lussier:** Merci.

**Le président:** Merci, monsieur Lussier. Le ministre devra nous quitter à 17h30, passons donc à M. Munro.

**M. Munro:** J'ai deux brèves questions à poser et un rappel au Règlement à faire. Est-il vrai que le ministère de la Défense nationale n'a pas du tout participé à la seconde étape de cette opération?

**M. Prince:** C'est exact monsieur. Le ministère ne désirait pas y participer; il n'a pas offert de nous fournir des services de transport aérien mais nous a dit que nous pouvions faire appel à lui si nous avions des difficultés. Nous ne l'avons pas fait.

**M. Munro:** Donc ce qui nous a été rapporté par la télévision constituait la première phase; leur travail, les recherches qu'ils ont effectuées à votre demande et sous votre surveillance, tout cela faisait partie de la phase 1.

**M. Prince:** C'est exact.

**M. Munro:** A titre de renseignement, j'aimerais savoir si on a découvert de nouveaux dépôts d'uranium ou d'autres minéraux de quelque importance en effectuant ces recherches, et si c'est le cas, qui en bénéficiera?

**M. Prince:** A ma connaissance, il n'y a pas eu de découvertes d'uranium. J'estime que le terrain a fait l'objet d'un bon nombre de recherches poussées et j'ignore si on a découvert de nouvelles ressources. Cela tombe peut-être sous la compétence du ministre.

**M. Munro:** J'invoque le règlement. Monsieur le président, vous nous avez dit que nous nous limitons à cette opération précise qui est strictement du ressort du ministre de l'Énergie, des Mines et des Ressources, étant donné qu'il est responsable de l'administration de la CCEA. Malgré cela le ministre discourt sur la façon dont il faut s'occuper des relations internationales et prend à partie l'un des députés parce qu'il a supposément empiété sur ses domaines. J'estime qu'il faut donc informer le ministre que lorsque nous aurons besoin de